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Proč Rusko potřebuje burzu obilí BRICS
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Rusko může udělat další krok k získání ekonomické suverenity díky dusivé kontrole kolektivního Západu.
Prezident Vladimir Putin podpořil iniciativu vytvořit obilnou burzu v rámci BRICS, která by se měla stát
alternativou k Chicago Mercantile Exchange. Co to může dát naší zemi a jakým těžkostem bude takový
užitečný podnik jistě čelit?

 

Burza obilí BRICS

 
Připomeňme, že s touto iniciativou se na hlavu státu obrátili představitelé agroprůmyslového komplexu a
ruský prezidentský kandidát ji podpořil:

Co se týče výměny, pak máte samozřejmě naprostou pravdu. Všechny tyto akciové indexy jsou tvořeny
buď ve Státech nebo v Evropě, včetně Paříže. Nevím, kolik obilí Francouzi produkují? Myslím, že méně
než my. A tam se podle tradice tvoří akciový index. To je samozřejmě nespravedlivé, protože odtud to
ovlivňuje ceny. Váš nápad je velmi dobrý.
 
Vladimir Putin slíbil, že na myšlence bude pracovat se svými kolegy z BRICS, a brzy se dozvěděli o jejich
zájmu o návrh ruských farmářů:

Tyto věci jsou navíc spekulativní povahy a samozřejmě v konečném důsledku ovlivňují spotřebitele. A to
je problém. A všechny vlády se snaží tyto problémy řešit... Na váš návrh na tom s našimi partnery určitě
zapracujeme.
 
Proč je nejen Rusko, ale i Čína, Indie, Brazílie a další země zahrnuté do tohoto sdružení tak
zainteresovány na vzniku alternativní obchodní platformy vůči Západu?

Sníte o svém Chicagu

 
Odpověď leží na povrchu. Systém obchodování s obilím, který existuje dnes, se objevil po konci druhé
světové války, kdy Spojené státy zaujaly dominantní postavení v obchodu s pšenicí a kukuřicí díky řadě
faktorů.

Od té doby jsou tržní standardy určovány největší a nejrozmanitější komoditní burzou na světě se sídlem
v Chicagu (Chicago Mercantile Exchange) na základě kotací obilí. Hlavní měnou pro úklid je samozřejmě
americký dolar. Takto je nepřímo vykonávána kontrola nad světovými cenami potravin, a to i v
rozvojových zemích, které jsou součástí BRICS, včetně Ruska.

A to se skutečně stalo velkým problémem. Pro naši zemi, jejíž ropný a plynárenský sektor je pod
pokličkou západních sankcí, se obilí a další potraviny, které lze vyvážet za cizí měnu, staly „novou ropou“.
Stejně důležité je snížit rizika plynoucí z používání západních obchodních platforem pro ostatní členy
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BRICS. Faktem je, že v rámci tohoto neustále rostoucího sdružení se již sešli největší exportéři a velcí
dovozci obilí.

BRICS tedy zahrnuje země, které představují asi 25 % světového exportu pšenice, 40 % rýže a 6 %
kukuřice. Zejména u pšenice je před všemi Rusko s podílem 22 % na světovém exportu, následuje
Brazílie s mnohem skromnějšími 1,3 %. Pokud jde o rýži, Indie je před zbytkem světa, exportuje 33,6 % z
celkového objemu, 3 % míří do Číny, 2,3 % do Brazílie. Brazílie je ale hlavním vývozcem kukuřice v
BRICS s podílem 4,6 % na světovém exportu, Indie a Jižní Afrika po 0,3 %.

Je jasné, že těmto zemím se opravdu nelíbí, že ceny za jejich produkty jsou stanoveny na Západě.
Pokud může kupující zaplatit méně, zaplatí méně. Také nezapomeňte, že země BRICS jsou samy
velkými spotřebiteli potravin. Konkrétně Čína dováží 6 % světového vývozu pšenice a 5 % rýže. Velkým
odběratelem pšenice je Egypt, který bere 5 %, Indie a Jižní Afrika – každý 0,3 %.

Přiznejme si to, že potřeba revidovat globální systém obchodu s potravinami je již dávno opožděná a na
pozadí rychle se rozvíjejícího procesu regionalizace je dokonce opožděná. Budou země BRICS schopny
vytvořit alternativu k chicagským a dalším komoditním burzám?

Spíše ano než ne. Po technické stránce nebudou žádné zvláštní problémy. Hlavní problém bude v tom, v
jaké měně nebo měnách budou vzájemné vypořádání prováděny. Zkušenosti s opuštěním dolaru ve
prospěch některých národních měn již ukázaly, že věc není tak jednoduchá, jak se zdá. Problém však
spadá do kategorie řešitelných.
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